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 باللغة العربية:ملخص 

زواج النساء الأحرار من العبيد في مصر الرومانية، من خلال الوثائق البردية المؤرخة بدراسة البحث  يُعْنى هذا 
حالات زواج النساء الأحرار من العبيد التي وردت في الوثائق البردية،  تهدف الدراسة إلى رصد حيثبالعصر الروماني، 

وتحليلها للوقوف على طبيعة هذا النوع من الزواج، وموقف المجتمع منه، والوضع القانوني لهؤلاء الأزواج، ومصير الأطفال 
كذلك تحاول الدراسة  .علقة بهذا الأمرمواد القانون الواردة في مقننة الإديولوجوس المت وذلك في ضوء ؛نِتَاج هذا الزواج

الحديث عن موقف الرومان من هذه الزيجات، وكذلك  من خلال يجات في الإمبراطورية الرومانيةهذا النوع من الز  تتبع
مر؛ من خلال دراسة القوانين التي صدرت لمعاجلة هذا الأمر، وكذلك عيه حيال هذا الأر  شَ موقف القانون الروماني ومُ 

وبين وضعها في روما.  في مصر المسألةأوجه الاختلاف بين وضع هذه في محاولةٍ لمعرفة التعديلات التي أُدْخِلَت عليها، 
على زواج النساء  أثر   لمجتمع المصري، وهل كان لهاالصدى الذي أحدثته التشريعات الرومانية في افضلًا عن معرفة 

  الأحرار من العبيد في مصر أم لا.

 
Marriage of free women to slaves in Roman Egypt. 

Abstract:  

This research is concerned with the study of the marriage of free women to slaves in 

Roman Egypt, through Roman Egypt papyri. The legal status of these spouses, and the 

destiny of the children as a result of this marriage; in light of the articles of the law 

contained in the Gnomon of the Idios Logos related to this matter. The study also attempts 

to trace this type of marriage in the Roman Empire by talking about the position of the 

Romans on these marriages, as well as the position of Roman law and its legislators 

regarding this matter. By studying the laws that were issued to deal with this matter, as 

well as the amendments made to them, in an attempt to find out the differences between the 

situation of this issue in Egypt and the situation in Rome. In addition to knowing the echo 

that Roman legislation had in Egyptian society, and whether it had an impact on the 

marriage of free women to slaves in Egypt or not. 

 


